
Мясцовыя навіны

Нездавальняючая работа

Здабыткі з балота НяспыННы 
кругаЗварот

трапілі 
ў залежнасць

труба стане 
даўжэй

 “План – закон. Выполнение – обязан-
ность. Перевыполнение – честь”.

Менавіта па такой схеме яшчэ 
з савецкіх часоў арганізавана 
эканоміка нашага раёна. Напрыканцы 
кастрычніка адбылося пасяджэнне 
райвыканкама, на якім праводзіўся па-
драбязны аналіз выканання паказчыкаў 
сацыяльна-эканамічнага развіцця 
Шуміліншчыны. Мерапрыемства 
ўзначаліў кіраўнік раёна Вальдэмар  
Падляшчук. За дзевяць месяцаў гэтага 
года прадпрыемствам і гаспадаркам 
удалося выканаць большасць запла-
наваных паказчыкаў. Пры гэтым адзна-
чаны невялікі рост па некаторых пара-

метрах. Напрыклад, выраслі аб’ёмы 
рознічнага тавараабароту, платных 
паслуг насельніцтву, экспарту тавараў. 
Што тычыцца рэалізацыі праграм 
развіцця малых гарадоў – тут крыху не 
дацягнулі да плана. Недастаткова было 
створана новых рабочых месцаў – 220, 
што складае 88% ад гадавога задання. 
Нездавальняючая сітуацыя склалася ў 
прамысловай галіне. Прыкладна адну 
трэць параметраў ад запланаванага 
не выканалі Обальскі керамічны за-
вод і Шумілінскі льнозавод. У сельскай 
гаспадарцы справы ідуць яшчэ горш. 
Шэраг сельгаспрадпрыемстваў не 
справіліся з выкананнем трынаццаці 

асноўных параметраў. Сем не 
выканаў Шумілінскі райаграсервіс, 
шэсць – саўгас “Сіроцінскі”, пяць кал-
гас “Баравінка”. Наогул, планавыя 
заданні па росту аб’ёму вытворчасці 
забяспечылі з сельскіх гаспадарак 
толькі саўгас “Мішневічы” і калгас “Пры-
азёрны”. У сувязі з гэтым райвыканкам 
прыняў рашэнне аб нездавальняючай 
рабоце прадпрыемстваў. Нягледзячы 
на шматлікія пралікі і недапрацоўкі, 
кіраўніцтвам раёна былі зацверджа-
ны канкрэтныя заданні па выкананню 
сацыяльна-эканамічных параметраў 
да канца 2008 года.

а. Шумскі.
Бесперабойная падача прыродна-

га газу стала нормай жыцця ў раёне. 
Менавіта такое паліва робіць ква-
тэры шумілінцаў больш утульнымі і 
камфортнымі. Толькі за сем месяцаў 
гэтага года рэалізавана 21,5 мільёнаў 
кубаметраў газу, газіфікавана больш 
як 11 тысяч кватэр. Працягваецца 
газіфікацыя аграгарадкоў. Паслугамі 
райгаза карыстаюцца 14 арганізацый 
раёна, шмат прыватнікаў. Ужо плану-
юць падключэнне да газавай трубы 
прадпрыемства “Вітконпрадукт”. А гэта 
амаль 12 кіламетраў газапроваду, які 
правядуць праз Шуміліна. У сувязі з 
гэтым крыху зменшылася колькасць 
спажыўцоў гэтак званага балоннага 
газу – за сем месяцаў прадалі 8890 
балонаў. Адпаведна расце колькасць 
жыхароў, якія падаюць заяўку на пад-
ключэнне да цэнтральнага газазабя-
спячэння.кватэр і праватных дамоў. 

с. аўсюкевіч.

Сёлета на прадпры-
емства “Вежа” гаспадары 
прыватных садоў вёскі 
Мішневічы здалі 23 тоны 
яблыкаў. У гэтым мястэчку 
бадай, што, самы лепшы 
ўраджай у раёне. Работа 
нескладаная: людзі абтра-
саюць пладовыя дрэвы, а 
яблыкі трамбуюць у мяхі. 
Затым на конях, матацы-
клах або на легкавіках мяхі 
вязуць у бліжэйшы магазін 
райспажыўтаварыства. 
Яшчэ да гэтай прадукцыі 
трэба купіць у сельсавеце 
даведку аб наяўнасці ў га-
спадара садовага ўчастка. 
Дзяржаўная цана за 
адзін кілаграм здадзеных 
пладоў – 230 рублёў. Нават 

з Мішненевіцкай сярэд-
няй школы са школьнага 
сада завезлі ў магазін 130 
кілаграмаў. Дзяржава ў 
адказ рэгулярна завозіць 
у мішневіцкі магазін каля 
800 бутэлек “чарніла”  за 
тыдзень (так месцічы 
ахрысцілі танны пладова-
ягадны вінны напой). Жы-
хары вёскі хутка спажыва-
юць напой і зноў здаюць 
яблыкі. Работнікі “Вежы” 
не спяць у шапку: ціснуць 
з яблыкаў новы напой, 
разбаўляюць спіртам і 
дастаўляюць у магазін. Такі 
вось кругаварот “чарніла” 
ў народзе. 

с. горкі.
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Шуміліншчына здаўна 
славіцца свамі ўнікальнымі 
балотамі. А мясцовыя 
насельнікі заўсёды маюць 
шанс крыху падзарабіць у 
ягадны сезон. Асаблівым 
попытам карыстаюцца 
журавіны. Пасля таго, як 
р а й с п а ж ы ў т а в а р ы с т в а 
падвысіла цану да пяці ты-
сяч за кілаграм, дзяржплан 
нарыхтовак ( 25 тон ) быў вы-
кананы да канца верасня. З 
іх 12 тон здалі на ААТ “Вежа”. 

аб’ява
Запрашаем неабыякавых грамадзян да супрацоўніцтва.  Вашы 

ідэі, нататкі, думкі будуць змешчаны на старонках “Світанка”, як 
ад вашага імя, так і пад псеўданімам. Найбольш актыўных чытачоў 
чакае навагодні сюрпрыз! Тэлефануйце, пішыце на адрас  газеты 
“Світанак”

Калі парушаны вашы правы спажыўца, то даем эфектыўныя пара-
ды па абароне права і пошуку бясплатных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Світанак”.

НЕЗАЛЕЖНАЯ ГАЗЕТА ШУМІЛІНШЧЫНЫ Беларусь, 
  твой народ 
    дачакаецца 
Залацiстага, 
    яснага дня! 
М. Багдановiч.СЬВIТАНАК

Чаму нарыхтоўшчыкі здаюць 
ягады ў сельскія магазіны? 
На рынку губляеш час, ды і 
шлях да горада няблізкі. Да 
таго ж камерсанты плацяць 
за кілаграм журавін уся-
го чатыры тысячы рублёў. 
Лепшымі нарыхтоўшчыкамі 
аказаліся працаўнікі Ка-
зьянскага лясніцтва. Здад-
зеныя ягады лясгас выгад-
на перапрадаў прыватнай 
фірме. 

у. арэшкін. 

У гэтак званы год здароўя 
на паліцах шумілінскіх 
магазінаў значна павялічыўся 
асартымент танных алка-
гольных напояў. Няздоль-
ныя папоўніць бюджэт ад 
збанкрутаваных дзяржаўных 
прадпрыемстваў, улады вы-
трасаюць грошы з кішэняў 
налогаплацельшчыкаў самым 
лёгкім спосабам – продажам 
гарэлкі. Ну а што мясцовы 
люд? Некаторыя шумілінцы 
разумеюць такую эканамічную 
палітыку цяперашняй дзяржа-
вы па-свойму – спажываюць 
ўсё, што трапіць пад руку. У 
выніку на ўлік да нарколага 
раённага шпіталя трапілі 626 
чалавек. У лячэбна-працоўны 
прафілакторый накіравалі 32 
чалавекі. Спіртовыя напоі спа-
жываюць і непаўналетнія: 34 

чалавекі стаяць на ўліку, з іх 
6 дзяцей. Цяпер выпраўляць 
памылкі кіраўніцтва бу-
дуць работнікі міліцыі, 
медыкі і педагогі. Шумілінскі 
РАУС праводзіць работу па 
выяўленню грамадзян, якія 
злоўжываюць алкаголем. 
А медыкаў адпраўляюць у 
школы, каб тыя выяўлялі 
вучняў, якія п’юць гарэлку і 
забаўляюцца наркотыкамі. 
Настаўнікі аберагаюць дзяцей 
ад шкодных звычак і заад-
но выхоўваюць тых бацькоў, 
якія не хочуць глядзець за 
сваімі дзяцьмі.Лягчэй за ўсё 
чыноўнікам ад улады – ім за-
стаецца ўсяго толькі падганяць 
падначаленых ды нядрэнна 
зарабляць на вытворчасці ал-
каголю.

у. амбросаў.

Цытата
калі  народ  жадае, 
каб  яго  падманвалі, 
то  хай  ён  будзе 
падмануты.

карло карафа, 
кардынал

павялічылі 
датацыі

На палетках 
Шумілінскага раёна сёле-
та вырасла 590 гектараў 
даўгунцу. Аднак работнікі 
льнозавода незадаволены 
тым, што ў гаспадарках па-
ранейшаму пад лён выд-
зяляюць горшыя ўчасткі 
зямлі. Падвяло і надвор’е 
– 85 працэнтаў палеткаў 
убралі механізавана, на 
астатніх гектарах лён 
вязалі ўручную. Тэхнікі 
не хапае - дапамагалі на 
полі работнікі аддзела 
культуры, упраўлення па 
працы і нават вучні СШ 
№ 1. Нядрэнны паказчык 
атрымалі па якасці валак-
на – сярэдні нумар саставіў 
11,8 ( дамоўленасць на 
пастаўку была 11,5 ). А вось 
план выканаць так і не 
ўдалося. З даведзеных 472 
тон валакна нарыхтавалі 

55 працэнтаў. Праўда і тое, 
што Шумілінскі льнозавод 
сёлета нарыхтаваў льно-
трысты дзве тысячы тон 
– на 700 тон больш, чым у 
мінулым годзе. Цяпер не 
трэба будзе купляць пры-
вазную сыравіну. А рабо-
ту прадпрыемства можна 
будзе арганізаваць у тры 
змены. Безумоўна, што 
без значнай дзяржаўнай 
падтрымкі і такіх 
паказчыкаў калектыў заво-
да наўрад бы  дасягнуў. На 
адну тону ўмоўнага валак-
на з дзяржаўнага бюджэту 
пайшло 4 мільёны 200 ты-
сяч рублёў. Акрамя таго, 
кожны год ідуць пастаўкі 
трактароў і камбайнаў. 
Калі б не старыя даўгі, то 
на заводзе маглі быць і 
прыбыткі.

я. вайтовіч.

Надзейны 
памочнік

У сучасны век аўтамабіляў на даро-
гах раёна нярэдка сустракаюца і гужа-
выя павозкі. А конь і зараз застаецца 
самым надзейным памочнікам для 
сельскіх гаспадароў. Многія жыхары 
апрацоўваюць зямельныя ўчасткі, тры-
маюць падсобныя гаспадаркі. Усяго ў 
раёне 375 уласных коней. Тэхніка каш-
туе дорага, а калі б грошы і былі, тады 
навошта купляць трактар на некалькі 
сотак зямлі? А каню не патрэбны ні са-
лярка, ні запчасткі.  Да таго ж конь дае 
для агарода арганічнае ўгнаенне. Тан-
ную амуніцыю: аброць, хамут, папругу 
можна набыць на шорнай фабрыцы ў 
Бешанковічах. Разводзяць коней і сель-
гаспрадпрыемствы нашага раёна. Усяго 
418 коней трымаюць калгасы і саўгасы. 
Рабочых коней выкарыстоўваюць 
ў асноўным для мабільнай раздачы 
кармоў. Кармы развозяць па фер-
мах пастухі і скотнікі – пакуль яшчэ 
вялікі працэнт долі ручной працы ў 
жывёлагадоўлі. Жывёлагадоўля  - адна 
з самых працаёмкіх  галінаў сель-
скай гаспадаркі. І калгасных коней 
выпісваюць гаспадары прыватных га-
спадарак. Кошт выпіскі ў сярэднім каля 
пяці тысяч рублёў на адну гадзіну. 

а. прылуцкі.
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Заснавальнік: Сяржук Салодкі
рэдактар: Аляксандр Шчамлёў

адрас рэдакцыі: 211262, Шумілінскі
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Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

СЬВIТАНАК

НЕСЧАСТНЫЙ 
МАЛЬЧИК

Пацаненок в форме, которому отдают честь седые 
генералы. Это уже не смешно

рэгіянальныя “вэртыкальнікі”
Старшынём Палаты прадстаўнікоў чаць-

вёртага скліканьня  абраны 59-гадовы 
Ўладзімер Андрэйчанка. Дагэтуль ён 
ачольваў Віцебскі аблвыканкам. Ягоным 
намесьнікам стаў 53-гадовы Валеры Іваноў, 
які раней працаваў старшынём Шклоўскага 
райвыканкаму. 

Абедзьве кандыдатуры абраныя на 
безальтэрнатыўнай аснове. 

За кандыдатуру Ўладзімера Андрэйчанкі 
пры патаемным галасаваньні выказаліся 
107 дэпутатаў. Адзін выказаўся су-
праць, а яшчэ адзін бюлетэнь прызналі 
несапраўдным. 

Новы сьпікер заявіў: галоўнае ў зака-
натворчым працэсе на бліжэйшыя чаты-
ры гады вызначыў Аляксандар Лукашэнка 
— ствараць якасныя законы. Зыходзячы з 
гэтага, спадар Андрэйчанка сфармуляваў 
перад Палатай наступную трыяду: “Нам не-
абходна так весьці заканатворчую працу, 
каб яна, па-першае, мацавала і цэмэнтавала 
беларускую дзяржаўнасьць, пераводзіла 
на мову законаў прыярытэты ўнутранай і 
зьнешняй палітыкі Беларусі; па-другое, каб 
была прагматычнай, зыходзіла з жыцьцё-
вых рэаліяў; і, па-трэцяе, увасабляла ў кан-
крэтныя заканадаўчыя рашэньні інтарэсы і 
чаканьні людзей”. 

Тое, што менавіта Ўладзімер Андрэйчан-
ка стане новым сьпікерам Палаты, на сайце 
“Белорусский партизан” прагназавалі яшчэ 
чатыры месяцы таму. Аглядальніца гэта-

га сайту Сьвятлана Калінкіна кажа: сёнь-
няшняе абраньне толькі пацьвярджае, 
што “ў нас добрыя крыніцы інфармацыі. 
Мы даведаліся пра тое, што Андрэйчан-
ка сыходзіць з губэрнатарскай пасады, 
тады, калі яшчэ нават не было вядо-
ма, ці будзе ягонае прозьвішча ў сьпісе 
кандыдатаў у дэпутаты. Наколькі мы веда-
ем, ва ўльтыматыўнай форме Андрэйчан-
ку прапанавалі новую пасаду. І, наколькі я 
ведаю, да апошняга рабіўся выбар паміж 
ім і намесьнікам кіраўніка прэзыдэнцкай 
адміністрацыі спадаром Папковым. Але 
зараз мы ўжо ведаем, на карысьць каго ён 
зроблены”. 

Кандыдатуру Валерыя Іванова на пасаду 
віцэ-сьпікера прапанаваў Уладзімер Ан-
дрэйчанка. Вынікі патаемнага галасаваньня 
наступныя: “за” — 105 дэпутатаў, “супраць” 
— 4.  Аналітыкі зьвярнулі ўвагу на тое, што 
ў кіраўніцтве новай Палаты прадстаўнікоў 
няма сталічных чыноўнікаў. Іхныя месцы 
занялі людзі з рэгіёнаў. 

Аляксандар Фядута, які мае досьвед пра-
цы ва ўладных структурах, тлумачыць гэта 
так:

“Кіраўнічая эліта, на мой погляд, 
кансалідуецца напярэдадні вельмі цяжкіх 
часоў. Зразумела, што ў эканоміцы буд-
зе адбывацца нешта, што не зусім спры-
яе палітычнай сытуацыі. Таму трэба 
абапірацца на людзей, якія ведаюць, што 
адбываецца ў рэгіёнах”.

Кіраваць Палатай БУДУць

«ПалатКУ» ЗаПОМНЯт ПО ОДИОЗНЫМ ЗаКОНаМ 

Когда Лукашенко приезжал с младшим 
сыном Николаем на всякие «Славянские 
базары» и «Дожинки», это еще можно было 
стерпеть. Даже когда он поволок сына на 
Олимпиаду в Пекине, было жалко засыпа-
ющего и капризничающего от смены часо-
вых поясов ребенка, но, в принципе, и за-
ботливого папу можно было как-то понять. 
Но, кажется, Лукашенко просто потерялся 
в реальности. Когда, прилетев на саммит 
СНГ, он вышел по трапу самолета к встре-
чающим с четырехлетним ребенком возле 
колена, рухнула вся Киргизия.  Когда вчера 
он появился на военных учениях с сыном, 
одетым в специально сшитый офицерский 
камуфляж, рухнула вся Беларусь.

Военные учения, на подготовку и орга-
низацию которых были затрачены милли-
оны долларов, превратилась в игру в сол-
датики для доморощенного крон-принца. 
Как результат: симпатичный мальчик с 
грустными глазами стараниями собствен-
ного папы становится монстриком, кото-
рого начинает ненавидеть вся Беларусь. 
Коля Лукашенко пока не понимает, чем 
сегодняшняя «причастность» к принятию 
важных решений обернутся для него в бу-
дущем. Но чем думает его папа?

Можно даже не сомневаться, что в окру-
жении Лукашенко просто нет человека, 
который мог бы сказать ему простую фра-
зу: так нельзя. Даже не потому, что Коля 
внебрачный сын, и публичные политики 
стараются не афишировать такие факты 
своей биографии. Так нельзя, потому что 
на наших глазах любящий папа калечит 
психику ребенка. Четырехлетний мальчик 
должен ходить в детский сад, заниматься 
и развлекаться со своими сверстниками, а 
не играть с малолетства в игру под назва-
нием «большая политика» с седовласыми 
дедами и президентской охраной. Они, 
может, и неплохие люди, но каждому воз-

расту - своя компания.
Так нельзя! Потому что завтра детей, 

внуков, жен, тещ, любовниц поволокут во 
власть те, кто рангом пониже. Потому что 
цепная реакция начинается с самого вер-
ха и остановить нашествие этой саранчи 
не сможет даже самый всесильный прези-
дент. Хотя сегодня ему очень нравится вы-
глядеть царем, самодержцем, всемогущим 
волшебником в наивных глазах четырех-
летнего сына.

Так нельзя! Потому что важные государ-
ственные мероприятия лидер страны не 
может и не должен превращать в забаву 
для своего малолетнего чада. Это не про-
сто нескромно и непорядочно. Это несдер-
жанное и неприкрытое самодурство!

Так нельзя! Потому что это дискредита-
ция государства. (Не Лукашенко лично, а 
всей Беларуси). Никто не будет восприни-
мать серьезно страну, в которой министр 
обороны командует потешным войском 
перед мини-главнокомандующим, а ми-
нистр иностранных дел стоит во фрунт в 
ожидании, пока «наследник» своими ма-
ленькими ножками спустится по трапу са-
молета. Мне очень запомнилось фото из 
Бишкека. На нем Сергей Мартынов будто 
отворачивается от старшего и младшего 
Лукашенко и умоляюще смотрит в объек-
тив фотокамеры: «Не снимайте!» Сергей 
Николаевич, а слабо доложить Лукашен-
ко, что его неудержная любовь к младше-
му сыну шокирует весь мир?! И не надо 
стыдливо отводить глаза, глядя на явление 
миру белорусского правителя с наследни-
ком, надо просто объясните Лукашенко, 
что любовь, как и вера, не бывает демон-
стративной и публичной.

Несчастный  мальчик! Бедная его мама!

светлана калИНкИНа, 
«белорусский партизан».

Если судить о работе народных из-
бранников только по количественным 
параметрам, то «депутатов» можно на-
звать ударниками законодательного 
труда. «Палаточники» третьего созыва 
рассмотрели более 460 различных до-
кументов, пишет газета «Завтра твоей 
страны».

Но при детальном изучении законот-
ворческой «продукции» выяснилось, 
что значительную ее часть (почти 35 со-
ставляют различные международные со-
глашения, которые требовалось только 
ратифицировать. Всего за четыре года 
депутаты одобрили почти 160 таких до-
кументов.

Вообще «палаточники» третьего со-
зыва проявляли поразительное едино-
душие во взглядах и мнениях. Законо-
проекты, как правило, принимались в 
первом чтении почти единогласно, без 
жарких дебатов и даже дискуссий. А 
уж отклонение каких-либо документов 
было явлением чрезвычайно редким.

В истории «палаты представителей» 
третьего созыва было всего лишь три та-
ких случая. Так, при повторном рассмо-
трении были отклонены предложения 
Александра Лукашенко об установлении 
ответственности за отказ от предостав-
ления декларации о доходах, совминов-
ский проект закона об основах судебно-
экспертной деятельности и инициатива 
депутата Виктора Кучинского, который 
пытался внести поправки в Закон «О Ко-
митете государственного контроля РБ».

Правда, такую «несговорчивость» «де-
путаты» проявили только на самом ран-
нем этапе законотворческого пути – во 
время первых двух сессий. После чего 
в Овальном зале царствовал всеобщий 
«одобрямс» и апатия. Сами «парламента-
рии» редко выступали инициаторами за-
конопроектов. За четыре года ими были 
внесены четыре законопроекта. Вышеу-
помянутую инициативу Виктора Кучин-
ского отклонили, а три другие «продук-
та» депутатского законотворчества были 
приняты. В частности, «палаточники» 
утвердили свои поправки в Трудовой ко-
декс, изменения в документы по оценке 
стоимости объектов гражданского пра-
ва и приняли Закон «О государственной 

поддержке и государственных гарантиях 
инновационной деятельности в Респу-
блике Беларусь».

Остальные проекты законов разраба-
тывало правительство и администрация 
белорусского правителя. Наибольшую 
инициативность администрация Алек-
сандра Лукашенко проявила за эти четы-
ре года в совершенствовании Уголовно-
го кодекса и Кодекса административных 
правонарушений. «Депутаты» дружно 
голосовали за предложения Лукашенко 
по усилению ответственности за корруп-
цию и нарушение правил охоты и рыбо-
ловства, за внесение изменений в Бан-
ковский кодекс и в законодательство по 
подоходному налогу с физических лиц.

Сам Лукашенко обитателей Овального 
зала особо не беспокоил. Он обращал-
ся в «парламент» в основном лишь для 
утверждения проектов законов по ново-
му бюджету или отчетов по предыдуще-
му, а также при необходимости проведе-
ния очередной амнистии.

Впрочем, чиновники правительства и 
администрации Александра Лукашен-
ко тоже не перетруждались на законот-
ворческой ниве. Большинство разрабо-
танных ими за последние четыре года 
нормативных актов – это изменения 
или дополнения в действующие законы. 
Были случаи, когда «депутатам» одного 
созыва по несколько раз приходилось 
менять один и тот же закон. Например, 
Закон «Об электросвязи», принятый в 
июне 2005 года, через 2 года претерпел 
изменения. Закон «О рекламе», утверж-
денный в апреле 2007 года, уже в июне 
2008 года был существенно подкоррек-
тирован. В некоторые акты на протяже-
нии этих четырех лет парламентарии с 
подачи правительства и администрации 
Лукашенко вносили изменения более 
трех раз.

И все же этот безликий и инертный 
«парламент» останется в истории Бе-
ларуси. Его запомнят по одиозным за-
конам, отменившим льготы, регулирую-
щим правила орфографии белорусского 
языка, деятельность СМИ, политических 
партий и общественных объединениях. 
А хорошими делами уходящим «депута-
там», увы, прославиться не удалось.

30 кастрычніка спаўняецца 20 гадоў пер-
шай масавай акцыі ў гонар Дня памяці 
продкаў “Дзяды”, якія былі гвалтоўна разаг-
наныя. Успамінае архіёляг Валянціна Вяр-
гей. 

“Мяне вельмі ўразіла на “Дзяды” коль-
касьць людзей, якіх я ня ведала. Калі 
напярэдадні на ўтварэньні “Мартыралёгу” 
мы зьбіраліся ў касьцёле, то я там значную 
частку людзей ведала. А тут... Нават не па-
мятаю, з кім я была. Адчуваньне зараз, што я 
была адна, без знаёмых ў тым натоўпе. 

Запомніла гэтыя вялікія машыны з 
вадамётамі – гэта было ўпершыню і 
ўспрымалася вельмі сёр’ёзна. Але дзіўна, 
што страху нейкага не было. Проста натоўп 
расьсеклі гэтай “сьвіньнёй”, натоўп стаў 
больш шчыльным па баках, а потым пачаў 
разыходзіцца. Скажу нават, што ўцёкаў не 
было. Памятаю, як перайшла праз вуліцу па 
пераходзе, не ўцякала. 

Была надзея нейкая, што пачнуцца пера-
мены ў жыцьці краіны і тваім жыцьці. Што гэ-
тая магутная машына не заўсёды можа спра-
цаваць, нешта пачне адбывацца і прывядзе 
да кардынальных зьменаў. 

Тыя “Дзяды” – факт нацыянальнай гісторыі, 
разуменьня сябе як народу, беларускага на-
роду. І можа быць яшчэ разуменьне таго, што 
тыя савецкія ўлады, як і пасьлясавецкія, аб-
салютна не ўспрымаюць тое, што зьвязана 
з нацыянальнымі традыцыямі, з адраджэнь-
нем народу”. 

«тыя “дзяды” –
факт нацыянальнай гісторыі, 
разуменьня сябе як народу»

Алег Грузьдзіловіч.


